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سه شــنبه  16 مهر 1398 |  ســال هفتم |  شماره 1810

فارس| معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران در گزارشی اعلام کرد که با اجرای طرح جدید ترافیک،  آلودگی هوا در محدوده های 
ترافیکی 14 درصد و در کل شهر 7 درصد کاهش یافته است . در بخشی از این  گزارش آمده:  »گاز مونوکسیدکربن یکی از گازهای آلاینده هوا 
است که براساس سیاهه انتشار شهر تهران،   95 درصد از انتشار این آلاینده محصول خودروها و ترافیک است. در بررسی انجام شده مشخص 
می شود که  غلظت این آلاینده در تابستان  98 نسبت به مدت مشابه سال پیش، در ساعات میانی و انتهایی اجرای  طرح با کاهش روبه رو بوده است. 
در ایستگاه های داخل محدوده طرح نیز همین وضع مشاهده می شود .    همچنین غلظت میانگین آلاینده  CO  در طی ساعات اجرای طرح در 
ایستگاه های داخل طرح طی دوره مورد  بررسی در سال 1398 حدود 13 درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل کاهش داشته است. میزان این 

 آلاینده در کل شهر نیز نسبت به دوره مشابه سال 1397 حدود 7 درصد کاهش داشته است .  « 

آلودگی هوا 
در تهران 

7 درصد کمتر 
شده است

شروعصفحهآرایی
مدیرمسئولسردبیرمعاونسردبیردبیرسرویسصفحهآرا:؟؟؟16/00

اتمامصفحهآرایی
16/30

شروعصفحهآرایی:؟؟/؟؟
اتمامصفحهآرایی:؟؟/؟؟

در هر بـار تمریـن پناهگیری، 
در محل هـای امـن پناهگیری 
کنیـد تا انجـام ایـن عمل در 
زمـان وقـوع زلزلـه، نیـاز به 

صـرف وقت نداشـته باشـد.

محمدباقرزاده|بیستوهفتمآبانپارسالبارأیشورا
وبااختلافیناچیزکلیدتهرانراازرقیبنامدارشربودو
راهیطبقهپرالتهابساختمانخیابانبهشتشد؛راهاما
چندانبرای»پیروزحناچی«بهعنوانیکیازشهرداران
متخصصحوزهشهرسازیهموارنبودوروندتأییداوبرای
شهردارشدنتا۷آذرطولکشید.اوالبتهآمدهبودکه
بماندوپسازسالهامعاونتومرددومبودن،شهررابا
سیاستوتجربهخودمدیریتکند.مسیرپرپیچوخمی
کهنشانههایناهمواریاشازهمانروزهایاولپیدابود،
هیچگاههموارنشدومرد۵6سالهپسازتأییدازدوطرف
زیرفشاررفت؛اطلاحطلبانیکهاورامحافظهکارمیدانند
ومحافظهکارانیتندروکهحتیخوانــدنآیهقرآناز
زبانشرابرنمیتابندوهرروزاتهامتازهایبهاونســبت

میدهند.
مرداولمدیریتشــهریتهرانامــامیگویدکهبا
گفتوگوواستدلالمیتوانمسائلراحلکردومعتقد
اســتکهتواناینکاررادارد.حناچیسهروزپساز
قولیکهبهسالمندانمبنیبرافتتاحنکردنپروژههای
مناسبسازینشدهدادهبود،دردفترشودرطبقهنهم
ساختمانشــهرداریتهراندرپاسخبهپرسشهای
»شــهروند«وعدهدادکهتمامایســتگاههایمتروبه
آسانسوربرایمعلولانمجهزشوند.اوظهریکپنجشنبه
شلوغکاریودرحالیکهدوفرزندشدراتاقشمشغول
مشقنوشتنبودند،بینجلساتفشردهبهپرسشهایی
دربارهحضورومدیریتزناندرشهر،وضعمناسبسازی

شهربرایمعلولانواقتصادشهرگفت.
  

شــعارشــمابرایمدیریتتهران»تهران؛شهری
برایهمه«است.همینچندروزپیشهمدرمراسمروز
ســالمندانوعدهدادیدکهازاینبهبعدپروژهایراکه

مناسبسازینشدهباشد،افتتاحنمیکنید.
نه از این به بعد. گفتم ما در این دوره، دوره خودم، پروژه ای را که 
مناسب سازی در آن رعایت نشده باشد، افتتاح نکردیم و افتتاح هم 

نمی کنیم.
شمادرروزچهارمشــهرداریتاندرجلسهازدواج
معلولانهمینقولرابهجامعهمعلولاندادهبودید،اما
دراینمدتچندینایستگاهمتروراافتتاحکردیدکه
هیچکدامبرایمعلولانمناسبنیست؛برایهرکیلومتر
مترونزدیکبه۵۵0میلیاردتومــانهزینهکردید،ولی

۵0میلیونبرایآسانسورهزینهنکردید.
ببینید نقشه های ایستگاه های مترو برای دسترسی مناسب همه 
گروه ها طراحی شده است، یعنی بخشی پله برقی است و بخشی 
آسانسور. در ایستگاه های نسل اول همه این موارد نبوده  است. بعضا 
آسانسور یا محل پله برقی ندارند یا داشتند ولی به پله یا شرایط دیگر 
تبدیل شده است. تأکید کردیم ایستگاه های جدید این موارد در 
طراحی باشد. حالا ممکن است ما پله برقی را راه انداخته باشیم، ولی 
آسانســور چندماه بعد راه بیفتد که به خاطر شرایط تحریم است. 

بدون پله برقی افتتاح نداریم، ولی آسانسور ممکن است.
پسپروژهایاتفاقافتادهکهکاملمناسبســازی

نشدهباشد؟

بدون پله برقی نه، بدون پله برقی افتتاح نداشــتیم، ولی بدون 
آسانسور بوده  است.

ولیپلهبرقیبرایبخشزیادیازجامعهمعلولانبه
معنایمناسبسازینیست.مثلافردیباویلچرنمیتواند
ازپلهبرقی استفادهکند.حتییکیازاعضایشوراحاضر
نشددرآخرینمراسمافتتاحیهبههمیندلیلشرکتکند. 
بله همین طور است. به هر صورت موضع اجرا با موضع دیگر فرق 
می کند. ما نمی توانیم افتتاح نکنیم. ضمن این که موضوع بسیار 
مهمی اســت.  نمی توانیم درصد زیاد باقیمانده را نادیده بگیریم و 
بهره برداری نکنیم. البته این موضوع را هم ما پیگیری می کنیم تا به 
بهره برداری برسد، ولی منظور من پروژ ه های عمومی مانند پارک ها 
بود؛ فضاهایی که همه باید بتوانند بــه راحتی در آنها تردد کنند. 
جالب است بدانید که در لندن، خیلی از ایستگاه های مترو هیچ کدام 
را ندارد، نه پله برقی و نه آسانسور. نمی خواهم بگویم خوب است، 
می خواهم بگویم شرایط مان از خیلی کشورها بهتر است و البته جزو 

برنامه  ما است. ایرادهای فنی دارد که بالاخره آنها را رفع می کنیم. 
اینبحثازاینجهتمهماستکهخودشماتاکید
فراوانیرویحملونقلعمومیداریدووقتیشرایطبرای
دستکم۵درصدمردممناسبنباشدآنهانمیتواننداز
حملونقلعمومیاستفادهکنند.)وقتیحتییکایستگاه
مترومناسبسازینشدهباشــد،عملاامکاناستفاده
ازمتروبرایمعلولانبســیارکممیشود(علاوهبراین،
جمعیتمعلولان،ســالمندانوزنانباردارنزدیکبه
30درصدشهرهستندواینافراددرچنینشرایطیعملا

ازحملونقلعمومیبازمیمانند.
این آمار را خود ما نخستین بار گفتیم. این بخشی از برنامه های ما 
است و این موضوع را دنبال می کنیم. منتها در اجرا مخصوصا بعد از 
تحریم  دچار مشکلاتی شدیم و این به این معنی نیست که این کار را 

نمی کنیم. بگذارید با آقای علی امام، مدیرعامل شرکت  مترو تهران 
تماسی بگیرم. )متن گفت وگوی شهردار و مدیرعامل مترو در کادر 

رنگی پایین صفحه نقل شده است.(
درایندوسالمدیریتاصلاحطلبانبرشهرتأکید
فراوانیبرمدیریتزنانونقشآناندرمدیریتشهرشده
کهبهنظردرعملچنداناتفاقنیفتادهاست.بهعنوان
مثالشهردارپیشازشماوعدهدادهبودکهشهرداری

۲۲ناحیهبهزنانبرسدکهعملینشدهاست.
به نظرم این شعار چندان درست نیست، چون ناحیه ما کارهای 
عملیاتی و درگیری های بعضا خشن و حتی برخورد با متخلفان 
دارد. من اصراری به نواحی نــدارم، ولی به فعالیت های تخصصی 
زنان اصرار و اتفاقا اعتقاد هــم دارم. در وزارتخانه که بودم از چهار 
مدیرکل دو نفر از زنان بودند و الان یک نفرشان معاون وزیر است 
و به این موضوع اعتقاد دارم. منتها اگر افراد را متناســب انتخاب 
نکنیم خدمتی به آنها نکرده ایم. دولت هم موقعی اصرار داشــت 
که در وزارتخانه ها از زنان استفاده شود که این به نفع زنان نیست 
چون اگر بیایند و موفق ظاهر نشوند نتیجه ای دیگر گرفته می شود. 
مدیریت زنان جزو برنامه های ما است. اخیرا هم یکی از زنان باتجربه 
را برای محیط زیست انتخاب کردیم و از موقعی که آمده تاثیرات 
زیست محیطی شهرداری موثر تر واقع شــده و این کار را هم ادامه 
خواهیم داد. قول عدد و رقم نمی دهم، ولی این حرکت عمومی ما در 

شهرداری تهران است. 
دربارهاینکهمثلادرپایانایندورهشــهرداریبه

عددیبرسد،برنامهندارید؟
اســتاندارد در دولت هم ۳۰ درصد پیش بینی شــده و تلاش 
می کنیم به سمت همان ۳۰ درصد برویم. البته کار سختی است 
چون ما دوره انباشته ای عرصه را برای زنان باز نکردیم و باید اجازه 
دهیم که این تجربه های مدیریتی از سطوح کارشناسی، کارشناس 
مسئول، رئیس اداره و... اتفاق بیفتد و پله پله بالا بیایند، چون اگر 

پرشی صورت گیرد ممکن است نتیجه عکس داشته باشد. 
  اطــاع دارید الان چند درصد مدیریت های ارشــد 

شهرداری تهران در اختیار زنان است؟ 
در شهرداران مناطق دو نفر از زنان را داریم که اتفاقا سلسه مراتبی 
بالا آمدند. در حوزه های مختلف مدیریتی هم زنان حضور دارند و 
چندین مدیرکل هم داریــم. خزانه، یکی از کلیدی ترین مناصب 

شهرداری در اختیار زنان است. 
صحبت از زنان شد به بحث دوچرخه برسیم. شما پیش 
از این گفتید که قرار است دوچرخه  مختص زنان طراحی 

شود. 
گفتیم راه حلی برایش پیدا می کنیم.

 الان درباره دوچرخه سواری زنان چه اتفاقی قرار است 
رخ دهد و آیا زنان می توانند در تهران از دوچرخه استفاده 

کنند؟ 
بالاخــره حساســیت هایی وجــود دارد و نمی توانیم بگوییم 
نیســت. هرچند قانون در این زمینه چیزی را مشخص نکرده، اما 
حساســیت هایی وجود دارد. ما به این حساسیت ها توجه داریم و 
تلاش می کنیم به راه حل برسیم، اما راه را به گونه ای دیگر باز کردیم. 
مثلا در پارک های زنان سرویس های بیدود و دوچرخه در اختیار 
زنان قرار می گیرد و یک پارک جدید برای زنان افتتاح می شــود 
که ان شــاءالله این مورد را هم لحاظ می کنیم. نگاه ما فقط بحث 
دوچرخه نیست و مسأله ســلامت است؛ یعنی شما با نگاه دیابت 
نوع دو، فشــار خون، افزایش وزن و ... ببینید قضیه حالت دیگری 
پیدا می کند. حالا در نسل بعدی سرویس های دوچرخه احتمالا 
اسکوتر برقی را خواهیم داشت که آن حساسیت را ندارد و تحرک 
هم ایجاد می کند. داریم فضا را برای سالمندان هم باز می کنیم مثلا 
سه چرخه های برقی که در بقیه کشورها هم استفاده می  شود. ما 
هم با نگاه ســلامت و هم با نگاه کاهش آلودگی این مسیر را باید 
برویم. 7 درصد حمل  و نقل عمومی شــهر وین با دوچرخه اســت 
و ۲3درصد هم با مسیرهای پیاده  و بی دلیل نمی شود که شهری 
در دنیا رنکینگ بهتری پیدا می کند. این برنامه ها باید اجرا شــود 
تا کیفیت زندگی بالا رود. ما هم در آغــاز راه  و در حال حاضر زیر 
یک درصد هستیم که برنامه ریزی کردیم بتوانیم خودمان را به زیر 

5 درصد برسانیم و این مستلزم همکاری همه است.
 درباره این اسکوتر برقی که شما پیش از این هم گفته 
بودید، آمــاری معتبر می گوید که در برخی شــهرهای 
توسعه یافته این برنامه جواب نداده و منجر به جان باختن 
تعدادی از شــهروندان بر اثر تصادف شده که گویا برخی 
از این شهرها از این برنامه عقب نشینی کردند که یکی از 
آنها پاریس است. آیا مطالعه ای در این زمینه صورت گرفته 
 اســت؟ چون درباره همین دوچرخه هم قوانین و شرایط 
دقیقی نداریم و حتی بعضی اوقات شــما که با دوچرخه 

هستید، بخشی از خیابان گرفته می شود که البته معمولا 
هیأتی هم همراه شما هست.

 این به خاطر همین هیأت همراه اســت که بعضی مواقع توجه 
نمی کنند و باید مســیر اصلی بسته نشــود و همه در یک لاین 
حرکت کنند. من خودم وقتی به کسی اطلاع نمی دهم، مشکلی 
از این جهت ایجاد نمی شود و وقتی تعداد زیاد می شود همه باید 
رعایت کنند. درباره اسکوتر در کشورهای غربی بحث این است که 
قانون روشــنی درباره آن ندارند و اگر جایی شامل قوانین شود در 
حوزه وسایل نقلیه موتوری تلقی می شود که قوانین سفت و سخت 
می شود. بحث این است وگرنه پیاده و دوچرخه در کشورهای آنها 
و در قوانین همواره اولویت دارند. در کشور ما اگر بخواهیم به سمت 
4 و 5 درصد برویم، اتفاقا با پلیس راهور  هم که صحبت می کردیم، 
شــاید لازم باشــد یک آیین نامه را به دولت ببریم و با استفاده از 
ظرفیت های اصل 138 قانون اساسی این را به رسمیت بشناسیم 
و در چارچوب حقوقی به آن ســمت حرکت کنیم. در حال حاضر 
در حال فراهم کردن زیرساخت ها هستیم و در برخی از خیابان ها به 
وجود آمده است. خود همین سرویس ها هم مردم را بیمه  می کنند 
و از آن طرف هم ما داریم شــرایط ایمن را بــرای دوچرخه فراهم 
می کنیم. موانع جدی داریم علی الخصوص توسط موتورسواران 
که جمعیت آنها در تهران حدود 3 میلیون نفر است. به نظر می آید 
موتور وسیله ای برای دورزدن قانون است که از پلیس خواستیم با 

همکاری همدیگر این مورد را به 
یک حرکت ضد ارزش اجتماعی 
تبدیل کنیم که نیاز به همکاری 

همه دارد. 
 با این پرســش از بحث 
عمومی خارج شویم که تا چه 
اندازه افکار عمومی بر عملکرد 
تاثیرگذار  شما  تصمیمات  و 
به  عنوان مثال فردی  است؛ 
در روزهای سیل کارنامه غیر 
قابل دفاع از نگاه افکار عمومی 
داشت و شما به همان فرد در 
انتصابات توجه کردید و گویا 
بحث هست که این فرد معاون 

اقتصادی شهرداری هم شود، این طور است؟
 نه این را که تکذیب می کنیم. فرد مدنظر شــما از کارشناسان 
باسابقه شــهرداری است و هیچ عقل ســلیمی این را نمی پذیرد 
کسی که معاون وزیر و استاندار بوده و مراحل تخصصی را قدم به 
قدم بالا آمده است، به دلیل اتفاقی که در هیچ محکمه ای تقصیرش 
ثابت نشده است، کنار گذاشته شود. ما معمولا در شرایط حساس 
تصمیماتی می گیریم که ممکن است برای اقناع افکار عمومی باشد 
ولی معنایش این نیست که قوه قضائیه کسی را محکوم کرده است، 
من فکر می کنم ما وظیفه داریم که عاقلانه، قانونی و جوانمردانه 
رفتار کنیم. فکر نمی کنم اگر ما برای افکار عمومی توضیح دهیم 
که یک کارمند شــهرداری را با این سابقه به کار گرفتیم، موضوع 

را نپذیرند و هیچ عقل ســلیمی 
نمی گویــد فردی با ایــن تجربه 
کارشناسی ســاده در یک گوشه 

شهرداری باشد. 
 آقای شــهردار پایه نگاه 
اقتصادی شما برای مدیریت 
شهر چیست؟ چون می دانیم 
که پولی سازی اتوبان و تونل 
برنامه شما اســت و در دوره 
معاونــت شــما و در همان 
معاونت هم طراحی شــد که 
شــاید به دلیل اعتراضات به 

مرحله عمل نرسید.
شما فکر می کنید ما سرویس 
و خدمات مان را در شــهر مجانی 

کنیم، خیلی خوب است؟
نه بحث این نیســت و 
موضوع پایــه نگاه اقتصادی 

شما چیست؟ بحث این است که »مسکن اجتماعی« که 
این  روزها دنبال می کنید و پولی سازی اتوبان یک خاستگاه 

مشترک دارد. 
 من نمی گویم همه چیز را پولی کنیم ولی باید مابه ازای سرویس 
و خدماتی که شهرداری در تهران ارایه می کند،  هزینه ای دریافت 
کند. اقداماتی که شهرداری در تهران انجام می دهد همه از جنس 
اجتماعی است و تعدادی زیادی از گروه های اجتماعی در رده های 

ســنی یا تخصصی را دربرمی گیرد پس مابه ازای این سرویس و 
خدمات باید هزینه هایی برای اداره شهر تعریف شود برای این که 
شهر اداره شــود اصلا قانون این را دیده و دنیا هم به همین شکل 
است. شهرداری ها یا با مالیات بر ارزش املاک یا کمک های دولتی 
و یا با عوارضی که از مردم بابت خدمات می گیرند و بخشی از مالیات 
محلی اداره می شود؛ مثلا ماشین زیاد در شهر به کارگرفته می شود 
همه این افراد بایــد عوارضی به شــهرداری بپردازند، بنزین زیاد 
مصرف می شود و همه این افراد پرمصرف باید عوارضی پرداخت 
کنند و الی آخر. ما در شرایطی هستیم که اگر بخواهیم به این بسنده 
کنیم هیچ طرح عمرانی در شهر اجرا نمی شود ولی نقطه مقابلی 
هم در دنیا هســت که روش های مختلف تأمیــن منابع را تجربه 
می کنند؛ روش های »بی او تی« یا »بی او ال تی« که بخش خصوصی 
یک پروژه عمرانی را در شهر اجرا می کند و هزینه بهره برداری را تا 
مدتی دریافت می کند. مثلا در کوالالامپور تمامی اتوبان های سطح 
شهر از این جنس است و تازه شهرداری این پروژه ها را به شرکت ها 
فروخته است. اینها روش های تأمین منابع جدید است. آن موقع که 
ما گفتیم منظور تونل  های موجود نبود ولی ما تعداد زیادی پروژه در 
سطح شهر داریم که باید عملی شود و نیاز به هزینه دارد. چه ایرادی 
دارد که برای کمک به شهر از بخش خصوصی و دریافت عوارض 
کمک بگیریم. حالا در شهر و در جلسه ای آقای رئیس جمهوری 
برای موضوع مســکن حضور داشــتند من اشــاره کردم که اگر 
می خواهید برای این که مســکن 
مورد حمایت ساخته شود کمک 
کنید، به شهرداری ها کمک کنید 
که ابزار مناسبی برای مدیریت این 
موضوع دارنــد و قوی ترین بازوی 
موجود خود شــهرداری اســت. 
اگر این کمک ها به شــهرداری ها 
برسد، این کار را انجام می دهند که 
ظرفیت آن هم در ماده 55 قانون 
شهرداری ها اشاره شده و حداکثر 

نیاز به یک آیین نامه اجرایی دارد. 
 بحث نوع نگاه به مدیریت 
شهر است. شما تهرانی را با 
عدد مشخص بدهی در دست 
گرفتید که البته روز به روز افزایش پیدا می کند، بخشی از 
شهر هم گویا پیش فروش شده است و در این شرایط شما 
از توسعه قلمرو عمومی سخن می گویید. منبع درآمد شما 

چه خواهد بود؟
  بزرگی می گفت ما افتخارمان این است که حتی مسائل امنیتی 
را هم با نگاه اجتماعی حل می کنیم؛ بســیار نــگاه کم هزینه ای 
حتی برای سخت  ترین مسائل اســت. ما جلوی تخریب باغات را 
با نگاه اجتماعی گرفتیم، جلوی تخریب زمین های کشــاورزی 
و جنگل های شــمال را می توان با همین نگاه اجتماعی گرفت؛ 
طوری که هر کسی تخلف کند، انگار جمعیت ایران او را با انگشت 
نشان می دهد. در شــهر تهران هم اعتقادم این است که بسیاری 
از مشــکلات به ظاهر ســخت و 
لاینحل مانند آلودگی و ترافیک 
با نگاه اجتماعی قابل حل اســت. 
این که مــردم مجاب شــوند که 
برای هوای شهرشــان و سلامت  
خودشــان دوچرخــه را به جای 
ماشین شخصی انتخاب کنند؛ مگر 
چیزی به شکل اجبار امکان پذیر 
اســت ولی اگر مــردم بخواهند، 
غیرممکن، ممکن است. در ادبیات 
خودمان داریم که »حســنت به 
اتفاق ملاحت جهان گرفت/ آری 
به اتفاق جهــان می توان گرفت« 
واقعا با نگاه اجتماعــی می توان 
کارهای زیادی انجــام داد. درباره 
توسعه قلمرو عمومی هم بگویم که 
این یک نگاه است و خیلی اوقات 
شرایطش فراهم است. کاری که 
ما در میدان هفت تیر کردیم، حاکم کردن این نگاه بود. آن جا نگاه 
پروژه ای 1۰-15ساله و عظیم و پرهزینه  بود که ما با زیر 4 میلیارد 
آن جا را به یک قلمرو عمومی تبدیل کردیم. ده ها نقطه در شهر این 
امکان را دارند؛ میدان بهارستان، میدان امام خمینی)ره( و... مهم 

حاکم کردن این نگاه بر مدیریت شهر است.
 به نظر شما شرایط خاصی دارید؛ روند تأیید شهرداری 
شما غیرعادی طول کشــید و در این مدت هم فشارهای 
زیادی مطرح شده  است که همه درجریانیم. از طرفی، از 
جناح شما یعنی اصاح طلبان هم انتقاداتی است که شما 
محافظه کار شدید. چه برنامه ای برای مدیریت این فضا و 

کارکردن در این شرایط متفاوت دارید؟ 
 ما محافظه کار نشدیم. به خصوص حرف های استراتژیک من اگر 
دقت کنید، در حوزه های تخصصی هیچ کدام تغییر نکرده است. 
درباره حواشــی هم بگویم که الان در محرم وصفریم و اربعین هم 
نزدیک اســت. به یکی از احادیث حضرت سیدالشهدا)ع( اشاره 
می کنیم که می گوید اگر دین ندارید و به آخرت هم اعتقاد ندارید، 
آزاده باشید؛ معنایش این است که آدم اگر خدای ناکرده اعتقاد هم 
نداشته باشد اما جوانمرد باشد و با جوانمردی رفتار کند، مطئمنا 
عاقبت به خیر خواهد شد. کسانی که این قضایا را مطرح می کنند، 
ما را منتسب به گروهک ها می کنند و یا حذف نام شهدا را به دوره 
ما نسبت می دهند، این افراد یا ما را نمی  شناسند یا می خواهند که 
نشناســند و صرفا به دلایل دیگری مطرح می شود. لزومی ندارد 
انسان میزان انتصابش را به شهدا داد بزند اما بگویم که اگر خدای 
ناکرده ما یک وقتی این کار را بکنیم، ما را خانه راه نمی دهند؛ چون 
این قدر تعداد شهدای خانواده زیاد است که این پذیرفته نخواهد 
شد. علاوه براین هیچ دو انسانی را خداوند شبیه به هم خلق نکرده 
اســت. افراد به طور قطع اختلاف نظر دارند و مهم این است که با 
گفت و گو و اســتدلال همدیگر را راضی کنند و من توان این کار را 

دارم.

گفت وگوی تفصیلی »شهروند« با »پیروز حناچی«، شهردار 
تهران درباره مناسب سازی شهر برای معلولان، دوچرخه سواری 

زنان، تخریب باغات و نگاه اقتصادی  به شهر

محافظه کار نشده ام
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